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Fact Sheet – How Can Law Help Achieve Social Change? 
Law alone cannot create social change, but it can be a useful tool in the struggle.  
Different people have different ideas about how law can help achieve social change. 

Access to Justice 
· Better access to court and appropriate legal supports leads to justice for marginalized people 
· Examples: Legal Aid, lawyers providing services for free or at a reduced rate 
Law Reform 
· Legal victories, in court and through policy reform, lead to social change  
· Examples: test cases or constitutional challenges, interventions, lobbying efforts 
Rule of Law 
· Strengthening laws and legal institutions, including the judicial system, leads to a more equal society 
· Examples: judicial reforms (e.g. changes to how judges are appointed, to training judges receive) 
Democratizing Law 
· Improving legal literacy in the population as a whole allows people to understand and use law as a tool, enabling them to create social change 
· Examples: “Know Your Rights” education sessions 
Movement Lawyering 
· Providing legal services and supports as directed by social movements, which take collective action and direct their own struggles, leads to social change 
· Examples: hosting legal education sessions for movement members, facilitating meetings for movement members with key stakeholders, filing court cases to support movement goals 
 
Resources consulted: https://www.leaf.ca/wp-content/uploads/2020/10/FSL-Fact-Sheet-Resources-Consulted.pdf 

Comment la loi peut-elle contribuer au changement social ? 
La loi seule ne peut pas être à la source de l’évolution de la société, mais elle peut être un outil utile dans cette lutte.  
Nous avons tous des idées différentes sur la possible contribution de la loi à l’évolution de la société. Certaines théories courantes incluent les aspects suivants : 
Comité d'accès à la justice 
· Un meilleur accès aux tribunaux et des soutiens juridiques adéquats mènent à la justice pour les peuples marginalisés 
· Exemples : Aide juridique, avocats gratuits ou à tarif réduit 
Réforme législative 
· Les victoires judiciaires, devant les tribunaux et grâce à la réforme des politiques, mènent à l’évolution de la société  
· Exemples : affaires types ou procédures constitutionnelles, interventions, efforts de lobbying 
État de droit 
· Le renforcement des lois et des institutions judiciaires, y compris le système juridique, conduit à une société plus égalitaire 
· Exemples : réformes judiciaires (par exemple, modifications dans la nomination des juges et dans leur formation) 
Démocratiser la loi 
· L'amélioration des connaissances juridiques de la population dans son ensemble permet aux gens de comprendre et d'utiliser la loi comme outil, ce qui leur permet de générer l’évolution de la société 
· Exemples : Séances de formation « Connaissez vos droits » 
Le droit à la libre circulation 
· Fournir des services juridiques et des soutiens selon les directives des mouvements sociaux, qui entreprennent une action collective et dirigent leurs propres luttes, conduit à l’évolution de la société 
· Exemples : organisation de séances de formation juridique et animation de réunions pour les membres du mouvement, en compagnie des principales parties prenantes, dépôt de plaintes visant à soutenir les objectifs du mouvement 

Sources: https://www.leaf.ca/wp-content/uploads/2020/10/FSL-Fact-Sheet-Resources-Consulted.pdf
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